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EXTRAS 

din stenograma ședinței Senatului din 14 noiembrie 2017

Doamna Emilia Arcan:

Vă mulțumesc, domnule președinte de ședință.

Bună dimineața, distinși colegi!

Obiectul declarației politice de astăzi este intitulat „Disciplina fiscală - bune 

practici financiare”.

Doamnelor și domnilor senatori,

Declarația prezentă este o continuare a celei trecute, pentru că între timp au apărut 

noutăți legislative. Am venit cu această continuare deoarece Guvernul Partidului Social 

Democrat împreună cu ALDE, condus de premierul Tudose, a aprobat prin ordonanță de 

urgență noi măsuri fiscale, care adaugă alte bune practici de guvernare la ceea ce știam 

până acum.

Așa s-a văzut că zarva pe care au întreținut-o - și constat că nu se opresc - cei care 

sunt interesați ca românilor să nu le meargă bine a fost artificială și zadarnică. Guvernul a 

decis așa cum arătau studiile de impact și oamenii de bună-credință se conformează, pentru 

că au numai de câștigat din aceste bune practici financiare.

Una din problemele cele mai importante pe care le favorizează noile măsuri fiscale 

este reducerea deficitului fondului de pensii. Ne plângem de niulți ani că avem un mare 

deficit la fondul de pensii, că această problemă tinde să crească, dar nu s-a făcut ceva 

pentru stoparea acestui proces. Mai mult, acum, când Guvernul adoptă măsuri menite să 

inverseze trendul, să vină cu îmbunătățiri la legislație, sunt chemați cetățenii la nesupunere, 

la revoltă și, mai mult, se flutură în public o moțiune de cenzură.

Da, românii vor simți beneficii de la acest Cod fiscal. Deficitul pe fondul de pensii 

se va reduce masiv anul viitor, în urma transferului contribuțiilor de la angajator la angajat, 

așa cum susține Ministerul Muncii și cum foarte mulți au înțeles.

În primul rând, noul Cod fiscal asigură o creștere a contribuțiilor angajaților pentru 

pilonul I de pensii. Prin calculele Ministerului Muncii, estimările arată că se realizează o 

pensie cu peste 20% în plus față de ceea ce se calculează acum. Lucrul acesta va avea loc 

deoarece prin noile măsuri vorbim de o bază de impozitare mai mare, de o bună colectare 

și, în special, de o disciplină fiscală. De altfel, această disciplină fiscală este principalul 

nostru motiv pentru care s-a făcut acest transfer al contribuțiilor, adică pensii mai mari și 

reducerea masivă a deficitului pe fondul de pensii, începând încă din anul 2018.



În al doilea rând, se așteaptă o colectare mai bună a contribuțiilor la bugetul de stat 

după aplicarea noului Cod fiscal. Niciodată sau rareori un angajat nu a fost interesat să își 

negocieze salariul brut, ci doar netul. Niciun angajator serios nu va dori să piardă oameni. 

Dar este important de știut că nu cresc cheltuielile angajatorului. Azi, ca angajator, este cel 

mai dificil lucru să nu găsești oameni dornici să muncească. Reprezentanții celor câteva 

zeci de firme de stat, cele peste 150 000 de firme care împreună nu plătesc contribuțiile 

sociale pentru peste două milioane de angajați, au de ce să fie supărați, pentru că nu li se 

mai permite să nu plătească obligațiile legale.

Până acum, unii angajatori plăteau doar contribuția angajatului și nu își achitau 

obligațiile de plată ale firmei. De acum înainte, din moment ce toată contribuția este pe 

angajat și achitată de angajator, lucrul acesta devine foarte riscant și angajatorii sunt 

obligați prin acest Cod fiscal să vireze banii respectivi. Noile măsuri stabilesc sancțiunile 

penale pentru cei care nu achită contribuțiile, iar datoriile și penalitățile le vor plăti în 

continuare firmele, și nu angajații.

În fond, vedem că toate aceste jocuri ale opoziției se fac nu pentru a ajuta oamenii 

și firmele, ci pentru a păgubi majoritatea contribuabililor cinstiți, fie că sunt firme, angajați 

sau pensionari. Avem aici și explicația pentru care adepții protestelor și cei ai acțiunilor 

populiste... să-și facăjocurile.

În final, mai spun ceva celor care fac declarații populiste, începând cu ironiile de la 

Cotroceni, cât și celor care ridiculizează aceste măsuri fiscale prin așa-zisele calcule care 

aduc câțiva lei în buzunarul salariaților, respectiv 1, 2, 3 lei. Greșit, nu aici este materia 

privind creșterea salariilor și în general a veniturilor. Avem o lege a salariilor bine 

construită, am mărit salariul minim, am mărit și vom crește pensiile. Avem un program de 

guvernare bine stabilit, prin care am crescut și vom crește sistematic veniturile tuturor 

cetățenilor.

Prin disciplina fiscală, nu s-a spus niciodată că este la obiect o discuție pe creșteri 

de salarii, așa că mai schimbați tema discuției atunci când vorbim de bune practici 

financiare de guvernare. Nu mai îndemnați oamenii să se revolte, spre propria lor pagubă.

Vă mulțumesc pentru atenție.

Sunt Emilia Arcan, senator PSD de Neamț, Circumscripția electorală nr. 29. 

Mulțumesc.


